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Vint anys d'es 
universitaris < 
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Fa només vint anys que es 
van poder restablir —per tercera i 
potser definitiva vegada —eis 
estudis superiors a Girona. Tot i 
tractar-se d'una historia tan 
recent, no tothonn ha tingut o ha 
volgut teñir memoria a l'hora 
d'explicar-nos aquests quatre 
lustres de vida universitaria. Amb 
l'ajut inestimable deis mes ben 
disposats hem confegit aquest 
dossier commemoratiu, a través 
del qual es refá no sois la 
trajectória accidentada i 
complexa deis estudis gironins, 
sino també la crónica d'una 
situació política que ha viscut 
profundes mutacions amb la 
natural incidencia sobre el 
panorama docent. Aqüestes 
pagines recullen molts records 
personáis, algunos confidéncies 
inédites, diverses consideracions 
i propostes, un intent de balang i 
no peques esperances. Tot sota 
el signe d'un centre que, malgrat 
ser embrionari, ha deixat un solc 
profund en milers de persones i 
ha modificat substancialment la 
realitat del seu entorn. 

udis 
Girona 
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Una foto histórica deis inicis universitaris. A la Casa de Cultura de Girona. d'esquerra a 
dreta, Narcís de Carreras, Miquel Mateu i Pía, el president de la Diputado Pere Ordis, el 
recJor Vicente Villar Palasi, el governador Ramón Muñoz, Lluis Pericot, ('alcalde Josep 
Bonet i Santiago Sobrequés. 

Els inicis de 
i'Estudi General 
de Girona 
ENR¡C MIRAMBELL i BELLOC 

L a política universitaria del 
ministre José Luis Villar Palasi obria la 
possibilitat d'ubicar centres d'ensenya-
ment superior fora de les capitals tradi-
cionalment considerades com a cap de 
districte. Les poblacions que demostres-
sin el seu interés i aportessin la coHabo-
ració económica necessária podnen 
obtenir la concessió dun centre univer-
sitari. 

Perspectives descentralitzadores 

En un moment molt conflictiu dins 
el món universilari, els órgans de direc-
ció del ministen veien en la descentra-

lització la possible solució o almenys un 
paNiatiu per ais conflictes plantejats; 
conflictes que eren mes greus com 
mes acusada era la massificació estu
diantil. 

Les universitats tradicionals, espe-
cialment la de Madrid i la de Barcelona, 
havien augmenta! el seu alumnat de 
forma preocupan!. Per una banda, la 
major demanda estudiantil, signe posi-
tiu per a la vida del país, no podría 
veure's satisfeta per I'oferta disponible 
en aquell moment. Per aítra banda, la 
gran acumulació d'estudiants en uns 
punís determinats representava un 
constant perill per al mantenimení 
de l'ordre públic; i aixó precisament 
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en unes circumstáncies, que de dia 
en dia anaven esdevenint mes 
delicades. 

La creació de les Universitat Autó-
nomes de Madrid i de Barcelona era un 
primer pas cap a la descentralització. 
Pero calia una major dispersió, que ser
viría al mateix temps per descongestio
nar els grans centres universitaris i per 
dotar altres poblacions, que reivindica-
ven una nova instaurado, o, com en el 
cas de Girona, la restauració d'un 
Estudi General, del qual es considerava 
injustament desposseída. 

Nombroses capitals de provincia 
s'havien mobilitzat per tal d'obtenir la 
seva facultat o la seva escola superior. 
En els medís intellectuals de Girona es 
comengá a plantejar el tema; pero amb 
una indefinició molt acusada. 

De la reunió del ministre Villar Palasí 
amb els presidents de les quatre dipu-
tacions catalanes, duta a terme a la pri
mavera de l'any 1968, en sorti la primera 
oferta formal. 

El president de la Diputació de 
Girona, Dr. Pere Ordis. arribado Madrid 
disposat a posar en práctica sense dila-
cions, el seu objectiu. 

El que el Sr. Ordis havia demanat 
en la reunió amb el ministre era uns 
estudis de veterinaria. Es basava en la 
riquesa agropecuaria de les nostres 
comarques, i en qué es tractava d'uns 
estudis que els joves catalans ha-
vien d'anar a cursar, com a mes a prop, 
a Saragossa. Ni a Catalunya ni al 
País Valencia hi havia escola de vete
rinaria. 

Per una part, els estudiants gironins 
que optessin per aquesta carrera tin-
drien mes facilitats per cursar-la. Per 
altra part. Girona rebria un bon contin-
gent d'estudiants procedents de Barce
lona i Tarragona (potser els de Lleida 
contínuarien anant a Saragossa), i 
també de la regió valenciana. 

Era qüestió d'actuar amb rapidesa 
i oterir immediatament els locáis neces-
saris per emplagar-hi el nou centre 
docent. l_a solució. provisional pero 
immediata, la podia proporcionar la 
Casa de Cultura. La planta principal de 
l'ata esquerra de l'edifici havia estat des
tinada a Escola de Bolles Arts. Les aules 
i servéis complementaris eren a punt 
per ser utilitzats. Pero la projectada 
Escola s'haviafrustat per faltad'entesa 
entre la Diputado i lAjuntament. Per 
tant la Diputado disposava d'uns espais 
idonis per a la docencia, que es podien 
utilitzar tot seguit, 

Pero la idea de veterinaria no cai-
gué bé en alguns ambients gironins, i 
des deis mitjans de comunicado es 
combate, fins i tot amb certa duresa. 
Davant de la impopularitat de l'ofería es 
desistí d'aquest primer intent. 

Una jornada prometedora 

El president de la Diputado establí 
contacte amb el rector de l'Autónoma 
de Barcelona, Vicente Villar Palasí, 
germá del ministre d'Educació. 

En aquells moments, la Universitat 
Autónoma tenia el Rectorat i els servéis 
administratius en l'edifici de la Delega
do a Barcelona del -iConsejo Superior 
de Investigaciones Científicas», al car-
rer d'Egipcfaques. Les classes de la 
Facultat de Lletres es donaven a l'antic 
monestir de Sant Cugat del Valles. Les 
de Ciéncies i de Medicina en algunos 
dependéncies de THospital de Sant 
Pau, a Barcelona." 

Feia ben poc que la nova Universi
tat havia estat creada, I encara no 
s'havia posat la primera pedra del 
«Campus :̂' de Bella Terra. 

El dia 14 de novembre de 1968 vin-
gué a Girona el rector Villar, acom-
panyat d'un grup de coliaboradors. 
Aquí es reuní amb les autoritats cívils, 
a les quals acompanyava el sots-
secretari del Ministen de la Governació, 
D. Luis Rodríguez de Miguel. També hi 
era present el Sr. Miquel Mateu, vincu-
lat a les terres gironines per la seva pro-
pietat del paiau de Peralada, i aleshores 
president del Consell d'Administradó 
de la Caixa de Pensions. Els phmers 
procuradors a Corts, peí terg familiar, 
Joan de Llobet i Narcís de Carreras. 
També s'hi feu present el Dr. Lluís Peh-
cot, sempre soNicitat i escoltat com 
gironí iHustre i incondicional. Pero el cri-
teri del Dr. Pericot. no expressat en 
públic, pero sí privadament, era que 
l'Estudi General de Girona no s'havia 
de vincular a lAutónoma, sino a la Uni
versitat tradicional de Barcelona, "la 
nostra, la de sempre-̂ . 

Primerament visitaren amb tota 
detenció la Casa de Cultura. El Dr. Vi
llar manifesté que havia rebut una molt 
bona impressió de les instaNacions i 
deis servéis que hi funcionaven. També 
el satisfeien els espais que dins l'edifici 
s'oferien per al nou centre universitari. 
Considerava que les primeros passes 
de la universitat gironina es donarien en 
un ambient molt propici. 

Seguidament es traslladaren a 
Palau Sacosta i a Montilivi, on la Caixa 
d'Estalvis Provincial tenia en propietat 
uns amplis terrenys que podia oferir per 
disposar-hi el definitiu «Campus». 
També l'Ajuntament es mostrava dispo
sat a adquirir terrenys en aquella zona 
per destinar-los a les installacións uni
versitari es. 

La tarda d'aquell mateix dia se cele
bra a l'Aula Magna de la Casa de Cul
tura un acte públic, que es denomina 
«Sesión Académica", encara que no fos 
ben bé aixó. 

7k 

CO 

Revista de Girona ' Nüm, 157 novem.bre - desembre 1989 65 |63?1 



•S 
la provincia només hi havia 160 estu-
diants de pre-universitari. 

Amb aqüestes perspectivas s'obrí la 
inscripció provisional, que si assolia el 
nombre de cinquanta, donarla pas a la 
mathculació definitiva per al primer 
curs. 

Ens trobávem en pie estiu, i amb el 
perill de fracassar a causa que la infor
mado no arribes ais possibles interes-
sats. Fins i tot hi hagué qui apuntava 
que s'havia muntat una estratagema 
per argumentar que l'oferta no havia tin-
gut resposía adequada, i frustrar així les 
aspiracions universitáries gironines. 

No s'estalviaren mitjans per divulgar 
la noticia. La premsa i les emissores la 
divulgaren amb insistencia i reiteració. 
I_a trucada personal, la relació amistosa 
de coneguts i de veins, tot s'utilitzá per 
propagar la noticia. Alguns professio-
nals, íitulats universitaris, s'oferiren per 
inscriure's si aixó precisava per arribar 
al nombre exigit. Pero no calgué. Dins 
del íermini marcat no només s'aconse-
guiren les cinquanta preinscripcions exi-
gides, sino que s'arribá a les cent 
vint-i-cinc, i en formalitzar-se la matn'cula 
definitiva el nombre ascendí a cent qua-
ranta: i encara no es pogueren atendré 
algunes inscripcions arribades a bar
rera hiora. 

Girona havia respost amb entu
siasme a l'oferta universitaria. 

C o m e n c e n les classes 

El dia phmer d'octubre, tot i que era 
testa oficial es dugué a terme l'acte 
d'obertura de curs a I'Aula Magna de 
la Casa de Cultura. El local era pie de 

gom a gom. Hi havia consciéncia que 
assistiem a un acte transcendental per 
la vida gironina. 

Presidia el rector, acompanyat de 
les autoritats gironines, del degá de la 
Facultat de Lletres i altres membres del 
claustre universitari. 

La Higo magistral ana a carree del 
catedrátic de la Universitat de Barce
lona, Dr Josep M. Alsina Clota, sobre 
el tema: «Grecia y Occidente". 

En els parlaments es feu referencia 
a les aspiracions universitáries gironi
nes, des deis darres segles medievals. 
A l'Estudí General que funciona en els 
segles XVI i XVII i fou brutalment supri-
mit a comengament del XVIII. De la Uni-
versitat Lliure, efímera temptativa, de la 
qual s'acomplia exactament un segle. i 
que tiavia tallat drásticament el rector 
de Barcelona. 

El degá Dr. Udina. en un vibrant 
parlament, anima els nous universitaris 
a emprendre amb entusiasme el camí 
que es comengava. 

El rector Villar se solidanízá amb les 
aspiracions gironines i manifestá el seu 
desig que aquest tercer intent tos el 
definitiu. 

El president de la Diputació rela
ciona la nova empresa amb la intensa 
política cultural que desenvolupava la 
corporació i amb la labor que es realit-
zava en la Casa de Cultura. 

Tanca l'acte el governador civil amb 
un discurs de clares connotacions poli-
tiques exempts d'oportunitat. 

L'endemá comengaren les classes. 
Tal com s'havia previst, s'ubicaren 

els nous estudis a la planta noble de 
l'ala esquerra de la Casa de Cultura, en 
els espais que s'havien disposat per la 

D'esquerra a dreta, 
el mateix dia. Villar 

Palasí, Rodríguez de 
Miguel i Mirambell. 

Mes al fons, Ramón 
Guardiola. 
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A aquest acte hi assistiren els alcal
des de moltes poblacions de la provin
cia. Tothom demanava per a la seva 
població una facultai o una escola 
superior. Ni tan sois s'adonaven que 
moltes coses de les que soNicitaven no 
depenien del rector de rAutónoma. 
Pero laní se val; per demanar ningú es 
queda curt. 

Només alguna intervenció intenta 
íer tocar de peus a térra; pero ja es pro
cura que no arribes a pertorbar l'exul-
tant euforia que es vivia en aquell 
moment. 

El director de la Caixa d'Estalvis 
Provincial féu entrega al rector d'un taló 
que matenalitzava la primera aportado 
económica a la nova Universitat giro-
nina, i era un símbol del compromís de 
la Caixa de cooperar amb el nou cen
tre d'ensenyament superior. 

La reunió s'acabá en un ambient de 
gran optismisme; pero, de moment no 
cristalitzá en cap realitat. 

Passaren alguns meses i no es pro-
duía cap concreció. La premsa comen-
pava a manifestar els seus recéis i es 
preguntava quan i com es realitzarien 
els propósits de la célebre reunió. 

Possibilitats d ' immediata 
realització 

El tema adquirí perspectives 
d'immediata realització quan el Dr, 
Federic Udina fou delegat peí rector per 
entrevistar-se amb el president de la 
Diputado 1 concertar una actuado 
sense mes dilacions. El Dr Udina actuá 
amb l'entusiasme i leficácia que han 
caracteritzat tota la seva activitat. Pero 

s'hi afegi una suggeréncia del bisbe de 
Girona. Dr Jubany, el qual, de forma 
privada i confidencial, l'animá a íer qual-
com peí futur universitari de Girona. 

Els estudis que menys complica-
cíons podien oferir per a una organit-
zació rápida eren els de la Facultai de 
Lletres. Potser no eren aquests els que 
Girona mes necessitava, Pero convenia 
presentar alguna realitat, i fer-ho de 
seguida. 

Esveié, dones, la possibilitatd'orga-
nitzar un primer curs de la Facultat de 
Lletres. que comentaría el mes d'octu-
bre vinent. A mitjan |uny el Dr. Udina es 
presenta en un acte públic a la Casa de 
Cultura per fer l'oferta universitaria de 
realització immediata, Hi assitlren estu-
dlants. professors i moltes altres perso
nes interessades en el tema. 

Alguna veu, per cert moit autorit-
zada, pregunta si s'havia fet un estudi 
previ de necessitats i objectius. Real-
ment no se n'inavia fet cap. El que 
s'intentava era guanyar lemps, Establir 
uns primers estudis, i després ja es veu-
ria venir. La qüestió era posar la primera 
pedra d'un edifici que encara no estava 
dissenyat; pero shavia de procurar no 
perdre la oportunitat que es presentava. 

De moment es podir crear «ad 
experimentum» una delegado de la 
Facultat de Lletres, en el cas que la 
Diputació facicilités el local i colfaborés 
económicament en el manteniment deis 
estudis. També es posava per condició 
que es matricules un mínim de cin-
quanta alumnes. Si aquest primer curs 
donava bons resultats l'any següent es 
podría ampliar l'oterta. 

Eren moifs els pessimistes. Un argu-
ment en contra era el fet real que en tota 

CO 

Autoritats 
académiques i 
polítiques examinen 
plánoís i possíbles 
terrenys per a la 
Universitat de Girona. 

Revista de Girona Num. 157 iiovembre • desembre 1989 67 [659! 



Classe de geografía 
a l'aire Iliure, a 
carree d'Helena 
Estalella. 

frustrada Escola de Selles Arts. 
Es comptava amb un gran vestíbul, 

secretaria, sala de professors, dues 
aules grans i tres de petites. 

Les instal-lacions, per aquel I 
moment, eren molt bones. Permetien 
desenvolupar amb comoditat les activi-
tats docents, i al mateix temps partici
par de í'ambient de la Casa de Cultura, 
i la utilització deis servéis de la Biblio
teca Pública i de l'Arxiu Historie, tot reu-
nit en el mateix edifici. 

L'organització docent 

Els phmers professors de la nova 
universitat gironina eren catedráíics de 
rinstiíut de Girona, del de Figueres, i de 
l'Escola Normal. En el segon trimestre 
comengaren a venir alguns professors 
de l'Autónoma, 

Deis catedrátics gironins, només un 
oposita per canviar la docencia mitjana 
per la superior, el Dr. Santiago Sobre-

qués, al qual ben aviat la mort impedí 
gaudir de la nova situació tan bnllant-
ment i merescuda adquirida; privant a 
l'Estudi General de Girona del seu mes 
destacat i genui element, 

Els restants catedrátics, després 
d'haver aportat la seva valuosa coHabo-
ració, I d'haver fet possible la iniciació 
delsestudis universitaris gironins, deixa-
ren pas a les noves generacions de pro
fessors LTniversitaris i retornaren al seu 
propi lloc de treball. 

Els alumnos de la primera promo-
ció eren, en la seva majoria, gent una 
mica gran. Una bona part eren mestres, 
que exercien en la mateixa ciutat o en 
diverses poblaoions de les comarques, 
no totes ben properes a la capital. El pía 
de magisteri aleshores vigent exigia 
només quaíre cursos de batxillerat i els 
tresd'Escola. Peróambel títol de mes-
tres es podía accedir directament ais 
estudis de Filosofía i Lletres, sense 
necessitat d'haver cursat tot el 
Batxillerat. 

Es matricularen també algunos 
senyores, que en contraure matrimoni 
havien deixaí limitats els seus estudis al 
títol de batxiller. 

El fet de poder cursar estudis sense 
moure's de Girona anima a apuntar-s'hi 
a alguns professionals, fins i tot algún 
d'ells gradual en una altra Facultat. 

Els horaris sadaptaren a les possi-
bilitats daquell alumnal una mica espe
cial, i també a les deis professors, que 
tots ells tenien alguna altra dedicació. 

Per tant, les classes es donaven de 
SiS a nou de la tarda; de dilluns a dis-
sabte, Hi havia assignalures, com son 
la geografía i la historia de l'art que 
requereixen treballs de camp i visites a 
monuments o a jaciments arqueológics. 
Aqüestes sortides es telen els matins 
deis diumenges, i en alguna ocasió fins 
i tot matí i tarda, 

Tant els professors com els alumnes 
eren perfectament conscients que 
aquell primer curs 1969-1970 era un test 
que condicionava la pervivéncia de 
l'Estudi universiíari, acabat de néixer, o 
millor dit, de renéixer Si els resultats 
d'aquell curs eren bons. els estudis con-
tinuarien. Si no hi havia una bona res-
posta no hi hauria continuítat. 

Aquest fou el motiu per actuar amb 
una gran entusiasme, una gran dedica
ció i uns bons sacrificis. 

El resultat d'aquell curs fou altament 
positiu. Uns pocs alumnes no foren 
capagos de seguir el ritme marcat i 
abandonaren, Altres acabaren el curs 
amb algunes deficiéncies. Pero la major 
part assoliren unes qualificacions veri-
tablement encoratjadores. 

Acabat aquell curs, en el qual no 
s'havia perdut ni un dia de treball; en 
el qual s'havien donat mes hores de 
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classe que en cap altre centre universi-
tari; en qué s'havia assolit un promig 
brillant de qualificacions, sense haver-
ne regalat cap; tothom estava conven-
gut que la comunitat universitaria de 
Girona havia fet tot el que li pertocava 
per meréixer la continuítat i la consoli-
dació deis estudis. 

Els estudis de Ciéncies 

Ben aviat es constata la bona marxa 
de! primer curs de lletres, i aixó anima 
a plantejar immediatament l'organitza-
ció d'un primer curs de la Facullat de 
Ciéncies. 

El curs selectiu de Ciéncies donava 
accés al segon curs de totes les espe-
cialitats d'aquesta Facultat, i també, 
amb certes condicions, al de les Esco
les d'Enginyeria Superior i Facultáis de 
Medicina, Farmacia i Veterinaria. 

Aquests estudis tenien una projec-
ció más ambiciosa que els de Lletres, 
i encara que es limitessin a un sol curs, 
ja obrien ais estudiants un ventall molt 
ampli de camins a seguir. 

Pero uns estudis de Ciéncies exi-
gien una preparado más complicada 
que els de Lletres, i especialment la 
imprescindible InstaHació de laboratoris. 

Faria falta diposar de nous espais 
i realitzar obres d'un cost considerable. 

El rector delega en el Dr Enríe 
Casasses, catedrátic de química, Torga-
nització d'aquests nous estudis. El Dr. 
Casasses vingué a Girona; estudia 
sobre el terreny les possibilitats; con
versa amb el president de la Diputado 
1 exposá els mínims que calia conside
rar per endegar el nou curs, 

A la Casa de Cultura hi havia tot el 
segon pis de Tala esquerra inoperant, 
pero lliurement disponible. S'hi havien 
disposat les installacions per a un 
CoHegi Menor de la Secció Femenina 
del «Movimiento». Lobra era acabada 
i fins i tot hi havia ja mobiliari coHocat. 
Només faltava inaugurar-tío i posar-tio 
en funcionament. Pero de moment res-
tava tot paralitzat. 

Ni el president de la Diputado, ni 
els directius de la Caixa d'Estalvis Pro
vincial, entitat que havia pagat lobra. 
estaven massa entusiasmáis amb la 
presencia d'aquell coHegi, que havia 
nascut com a fruit d'uns compromisos 
anteriors, administrativament no ben 
definitis, i com a solució per omplir de 
servéis la Casa, en un moment en qué 
semblava que sobraven espais. 

I precisament, ara era aquella 
rúnica zona de l'edifici on es podia pen
sar ubicar la futura Facultat de Ciéncies. 
Es produí un fort estira i arronsa en un 
camp molt delicat per les seves conno-
tacions polítiques. El "Jefe Provincial del 

fvlovimiento», fortament mentalitzat 
d'aquest carree, alqual hi afegia tota la 
forga i el poder que li donava la seva 
condició de governador civil, defensava 
aferrissadament la persistencia del 
CoHegi Menor I si aquell tancat criteri 
prevalía, en aquells moments no hi 
havia lloc pels estudis de la Facultat de 
Ciéncies. 

La Iluita fou llarga i penosa, i encara 
que es resolgué favorablement, oca
siona una lamentable pérdua de temps. 
La voluntat ferma del presiden! de la 
Diputació, Sr. Ordis, i lacció decidida de 
l'equip universitari portaren l'afer a bon 
terme. La Diputació promete compen
sar la Secció Femenina subvencionant-li 
altres activitats culturáis, i el segon pis 
de la Casa de Cultura resta disponible 
per disposar-hi aules i laboratoris. 

Les obres es realitzaren amb la 
máxima rapidesa i el primer d'octubre 
podien comengar les classes en dues 
grans aules. Pero fins al cap de dos 
mesos no es pogué disposar deis labo
ratoris. Un gran laboratori de química; 
un de física, de menors dimensions; i 
un tercer de biología. Es construiren 
amb les millors técniques i els mes ade-
quats matenals que en aquells 
moments s'exigien. I la Universitat els 
dota de l'instrumental necessari sense 
estalviar-hi quantitat ni qualitat. 

Uns mesos abaos de comengar el 
curs. s'havia celebrat un acte públic a 
l'Aula Magna de la Casa de Cultura, 
dins el qual el Dr Casasses feu l'oferta 
corresponent i pogué copsar la res-
posta que la societat gironina, allí molt 
ben representada, podia donar. 

Problemes i dif icultáis 

Lestabliment d'uns estudis univer-
sitaris era quelcom molt important per 
a Girona. Encara que, de moment, es 
tractés d'uns modestos cursos, realit-
zats en uns locáis provisionals i amb un 
professorat improvisa!; fácilment es 
podien intuir unes perspectives molt 
mes amplíes i uns plans de futur fran-
cament ambiciosos. 

Lempresa tingué entusiastes vale-
dors, pero tampoc podien mancar-hi els 
que es dedicaven a posar país a les 
rodes. Les dificultáis, diguem-ne artifi
ciáis, venien a afegir-se a aquelles que 
son naturals en tota obra que comenga. 

Com és lógic, hi hagué uns proble-
mes económics derivats especialment 
de les dificultats en qué es trobava la 
Universitat. La Diputació salvé en tot 
moment aquesta situado. 

Pero també hi hagué uns proble-
mes politics i d'ordre públic, produits 
primer per la por del que pogués pas-
sar. i després peí que ja passava. 

CO 

m 

Revista de Girona • Num. 15/ rovenibre - desembre 19S9 69 I . 



.Sí 
(I) 

Antoni Puigverd en un acte académic. 

La Diputació era l'entitat promotora 
i també la principal valedora econó
mica. El governador civil era presiden! 
nal de la Diputació, i per alíra part era 
el responsable de rordre públic i de la 
integritat de la ideología política de la 
provínola. Aquest fet incidía fortament 
en la problemática deis nostres estudis 
universitarls. 

Ja abans de comengar el primer 
curs, aigú advertí al Sr, governador que 
si fins aquell moment el seu mandat no 
havia tingut complicacions, ara se'n 
comenganen a produir També se II 
digué que s'havlen inscrit un bon nom
bre de capellans joves i de semmarís-
tes disposats a desestabllitzar la 
sltuació. En aquella moments aixó era 
totalment fals. Sacerdots inscrits només 
n'hi tiavía dos, i cap deis dos era capg 
d'ocasionar conflicíes. En l'ambient poli-
tic hí havia una gran prevenció envers 
els seminaristes i el clergat jove. 

Aquesta denuncia ocasiona un 
retard en l'autorització per formalítzar la 
matrícula definitiva. Coneguda la causa 
es prová la seva falsedat I es pogué evi
tar que es frustres I'empresa i que es 
retrassés l'inici del curs. 

El primer any académic transcorre-
gué dins la mes absoluta normalitat. 
L'any següent ja es produi la primera 
vaga; pero amb molt poca incidencia 
i sense trascendencia exterior La seva 
causa fou el famós preces de Burgos, 
Pero a partir del tercer any ja sovinteja-
ren les vagues, els aldarulls, les assem-

blees illegals, les pintades... 
Les alteracions de l'ordre universl-

tari eren clarament polítiques. No és pas 
que els estudiants no linguessin motius 
d'ordre académic per queixar-se. Pero 
maniré no es produía cap protesta per 
deficiéncies ben mereíxedores de 
queixa, s'organitzaven aldarulls per 
coses insignificants o bé demanant la 
solució de problemes que sabien que 
no es podien resoldre. 

Política i docencia 

És practicament impossible mante-
nir la independencia universitaria de la 
problemática política que afecta el país, 
I en aquells anys la inquietud política 
incidia d'una manera molt intensa en el 
camp universitan. La reacció governa-
mental excitava mes els ánims, i es pro
duía una espiral de violencia que 
afectava fortament la vida docent. 

En la nostra patita universital 
aquests problemes esdevenien mes 
acusats peí Iligam amb la Diputació i 
per la dependencia d'aquesta del 
governador civil. El governador era pre-
sident nat de la Diputació i semblava 
que tenia complaenga en recordar-ho, 
tot i sabent que aixó mortificava el pra-
sident. 

Els professors eren nomenats per 
les autontats académiques. El rector feía 
els nomenamenls a proposta del degá 
respactiu, assesorat peí claustre. Pero 
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Salomó Marqués a la biblioteca deí Collegi. 
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l'autoritat política intentava intervenir-hi. 
Quan des de la Diputado es propo-

sava algún proíessor, si la Universitat el 
considerava competent, es procurava 
complaure. Amb aixó no hi hagué pro-
blemes. Pero si algún deis professors 
que intentava nomenar el rector no era 
ben vist políticament, el governador 
volia posar-hi el veto. 

La Universitat Autónoma, de la qual 
depenia lEstudi General de Girona, 
tema un pía d'estudis molt flexible, amb 
molts assignatures optatives. L'alumne 
tenia un gran Ilibertat per tragar el seu 
curriculum dins unes normes establer-
tes, amb una notable amplitud de mires. 

Una novetat important era la pre
sencia delassignaturade llengua Cata
lana. La «religió" obligatoria liavia estat 
substituida per Toptativa «introducció a 
la teología», Lassignatura de «formación 
política» no s'esmentava. 

Hi hagué problemes amb alguns 
nomenaments de professors d'^^intro-
ducció a la teología», i de «llengua 
catalana». Problemes que en un deter-
minat moment provocaren un greu 
enfrontament entre el governador i el 
rector. 

En ocasió en qué els ánims deis 
alumnes estaven exaltats. arriba de 
Madrid el nomenament d'un professor 
de Formació Política. El nomenat, 
jerarca de la Jefatura Provincial del 
Movimiento, es presenta amb l'exigén-
cia de donar les classes. El governador 
insistí en el fet que s'acomplís la dispo-

slció oficial, pero el rector aconseguí 
convencer-lo de la inoportunitat i el perill 
que aixó comportava. Les classes no es 
donaren, ni els alumnes s'assabentaren 
del nomenament. 

La llei preveía que el director del 
Colfegí Universitari havia de ser un cate-
drátic d'universitat. El rectorat contem-
plava favorablement la designació del 
Dr. Joan Regla, empordanés, catedrá-
tic a la Universitat de Valencia. Linteres-
sat acceptá l'oferta i. com a primer pas, 
demaná el trasllat a la Universitat Autó
noma I comengá a impartir algunes 
classes a Girona. Pero passava el 
temps I el nomenament no es realitzava, 
davant el disgust de l'interessat que no 
vela consolidar-se la seva situació. El fet 
era que hi havia resistencia per part del 
Govern Civil. Potser no en forma de 
veto, pero sí quan es presentava la pro-
posta, el governador contraposava la 
d'un altre candidat. El malaguanyat Dr, 
Regla morí sense que l'afer s'hagués 
desencallat. 

El plantejament administrat iu i 
económic 

En realitat l'inici deis estudis univer-
sitaris a Girona va ser fruit d'un impuls. 
mogut per les ganes de fer coses, mes 
que d'un estudi racional deconvenién-
cies i possibilitats. Es procura fer quel-
com i fer-ho rápidament per tal de no 
perdre l'oportunitat en el primer 
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RELACIÓ DELS ENSENYAMENTS QUE LIMPARTIREN EN ELS QUATRE 
PRIMERS ANYS DE VIDA DE LESTUDI GENERAL 

Cursos académics 

1969-1970 
1970-1971 

1971-1972 

1972 

Ensenyaments 

Primer curs de lletres 
Primer i segon curs de lletres. 
Primer de ciéncies 
Primer, segon i tercer de lletres. 
Primer de ciéncies. Segon de químiques. Segon 
biológiques. Primer d'económiques. 
Primer, segons i tercer de lletres 
Primer de ciéncies. 
Segon i tercer de químiques. 
Segon de físiques. 
Segon de biológiques. 

moment de la descentralització univer
sitaria. 

Per aixó es va comengar l'activitat 
docent sense amb prou feines haver-hi 
un estatus jurídic. 

Les classes comengaven el primer 
d'octubre del 1969, com una delegado 
de la Facultat de Lletres de l'Autónoma. 
Pero fins el día 13 de novembre no es 
produí l'ordre Ministerial que autoritzava 
la Universitat Autónoma a crear delega-
cions de les seves facultats a Girona 
(BOEdel 29-XII-69). 

Una resolució de la Direcció Gene
ral de data 14 de novembre del mateix 
any, autoritzava específicament la crea-
ció de la Delegació de Lletres quan ja 
feia mes d'un mes que es donaven les 
classes. 

Fins molt mes endavant no apare-
gué el nom de CoHegi Universitari. Nom 
que no satisfeia massa, pero que era 
el que s'adaptava a la legislado. Si el 
CoHegi era adscrit, l'entitat promotora 
havia de coHaborar de manera impor-
tant en el seu sosteniment. Si era inte-
grat, totes les despeses anaven a carree 
deis pressupostos estalals. 

Les gestions per aconseguir la con-
dició de «integrat» foren llargues i labo
riosas. Primerament hi hagué alguns 
entrábanos a nivell provincial que entre-
tingueren la documentació que s'havia 
de presentar amb urgencia. 

Passat el bon moment, les dificul-
tats sorgiren a nivell superior. S'hagué 
de presentar l'expedient repetidos 
vegades, car era retornat perqué sem-
pre hi faltava un paper 

La normativa per la qual s'havia de 
regir la vida administrativa del nostre 
centre universitari era: 

Deoret sobre ordenació de Collegis 
Unviersitaris, de data 27 de marg de! 
1969; 452./69 (BOE núm. 75 de 
28-IIL69). 

«Ley General de Educación», espe-
cialment en els seus articles 74. 82, 86, 

88 dos. (BOE del 6 d'agost de 1970). 
Estatuís de la Universitat Autónoma 

de Barcelona. Aprovats per Decret 
3856/70, de data 31 de desembre de 
1970, (BOE 27-111-71). 

En el primer moment s'establí un 
conveni económic per al qual la Dipu-
tació i la Univesitat s'obligaven a pagar 
en la proporció que s'establí, les des
peses que ocasiones el funcionament 
deis estudis. 

Es convingué que el cost de cada 
curs era de 3 milions de pessetes, deis 
quals la Universitat en pagarla dos i la 
Diputado 1. El cost real del primer curs 
fou sensiblement inferior al previst, 
Només costa 2 milions. De moment no 
hi hagué problemes, pero sanaren pre-
sentant, a mesura que la Universitat 
anava ampliant les seves activitats i 
adquirint nous compromisos. Aixó feia 
que hi hagués un considerable retard 
en els pagaments, tant de professorat 
com de material. 

La Diputació es refiava que altres 
entitats ajudarien a pagar; pero el nom
bre de cursos anava augmentant; men-
tre que les aportacions eren molt 
poques I la Diputació havia de subve
nir la major part de les despeses. 

En el moment d'eufória de la crea-
ció del centre les promeses foren 
amplios i generáis. Pero a I'hora de la 
veritat només hi coHaborá la Caixa 
d'Estaivis Provincial (de la qual el pre-
sident de la Diputació presidia el Con-
sell dAdministració), la Cambra de 
Comerg, alguna empresa privada i 
algún collegi professional. LAjuntament 
de Girona i la Caixa de Pensions eludi-
ren íot oompromís. Una entitaí bancá-
ria Iliurá una subvenció de mil pessetes. 

Enric Mirambell és hjslo-iaüor 
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